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El Fons de Reserva de Jubilació 
(FRJ) ha publicat aquest diven-
dres el seu informe trimestral 
corresponent al mes d’abril, en 
què s’ha posat de manifest una 
diferència de 3,5 milions d’euros 
entre els actius sota gestió (1.820 
milions d’euros) i el rendiment 
acumulat registrat (1.816,5 mi-
lions d’euros). Aquesta variació 
s’atribueix a ajustos de valora-
ció i moviments interns dins la 
cartera d’inversions, segons indi-

Cal destacar que la rendibilitat mensual ha estat positiva gràcies al comportament de la renda fixa
consell general

Compareixença del president de la Comissió Gestora del FRJ, Jordi Cinca, i del president del Consell d’Administració de la CASS, Marc Galabert.

el periòdic
eSCAlDeS-enGoRDAny

quen les dades preliminars.
Tot i aquest ajust, el FRJ ha tan-

cat el mes amb una rendibilitat 
mensual positiva. Aquesta millo-
ra s’ha produït gràcies a una ges-
tió activa de la cartera i a un posi-
cionament estratègic que ha per-
mès aprofitar el comportament 
favorable de la renda fixa en un 
entorn global marcat per la vola-
tilitat. En particular, les tensions 
comercials derivades de l’anun-
ci d’aranzels per part dels Estats 
Units han generat incertesa als 
mercats, afavorint els actius con-
siderats refugi.

En el conjunt de l’any, el fons 
acumula una rendibilitat del 
-0,36%, però a llarg termini con-
tinua complint l’objectiu legal 
de superar la inflació andorrana. 
Des del 31 de desembre del 2012, 
la rendibilitat acumulada del FRJ 
ha estat superior al creixement 
de l’IPC andorrà, reforçant l’efi-
càcia del model d’inversió.

La composició actual de la 
cartera es distribueix amb un 
64,8% en renda fixa i monetari, 
un 29,3% en renda variable i un 
5,9% en altres actius. A més, la 
rendibilitat acumulada dels úl-
tims cinc anys és del 22,41%, i la 
dels darrers deu anys, del 25,69%. 
Les aportacions excedents provi-
nents de la branca de jubilació de 
la CASS continuen augmentant, 
consolidant una base patrimoni-
al sòlida. Aquesta evolució sosté 
l’estratègia de preservació de ca-
pital i de rendiment estable, amb 
una volatilitat anualitzada del 
5,37% en els darrers cinc anys. .

El Fons de Reserva tanca l’abril una 
diferència comptable de 3,5 milions

uns actius situats En 1.820 milions d’EuRos

Informe trimestral d’abril
tema del dia

les xifres

-0,36% 64,8%

22,41% 5,37%

en el conjunt del 2025, el FRJ 
acumula una rendibilitat del 
-0,36%, però a llarg termini 
continua superant la inflació.

la composició actual de la 
cartera del Fons de Reserva de 
Jubilació es distribueix amb un 
64,8% en renda fixa i monetari.

la rendibilitat acumulada dels 
últims cinc anys del FRJ és del 
22,41%, mentre que la dels 
darrers deu anys és del 25,69%.

en els darrers cinc anys, el 
Fons de Reserva de Jubilació 
ha establert una volatilitat 
anualitzada del 5,37%.
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Han passat més de tres 
anys des que es va inici-
ar l’anàlisi per redactar 
un protocol que protegei-
xi el personal d’educació 
especial davant de possi-
bles agressions externes. 
Tot i aquest temps i els ris-
cos evidents, el Ministeri 

Un protocol de protecció 
que no pot esperar més

La finestra

Oberta

EDITORIAL

laura

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

d’Afers Socials ha infor-
mat recentment que no 
es preveu tenir el docu-
ment enllestit fins a finals 
d’any, i que actualment 
encara no es disposa ni tan 
sols de l’esborrany. Des del 
2021, s’han fet accions im-
portants: entrevistes amb 

nes intencions ni accions 
parcials: cal una resposta 
institucional clara, decidi-
da i urgent. No es pot de-
manar professionalitat i 
compromís a un col·lectiu 
si, a canvi, no se li garan-
teix una mínima segure-
tat en el seu dia a dia.

gómez rOdríguez

En els darrers anys, l’ús 
de les xarxes privades 
virtuals, més conegudes 
com a VPN (Virtual Pri-
vate Network), ha expe-
rimentat un creixement 
notable també a la soci-
etat andorrana. Aquest 
fenomen, tot i semblar 
a primera vista allunyat 
de les dinàmiques em-
presarials o del màrque-
ting digital, planteja im-
plicacions significatives 
que val la pena analitzar 
amb deteniment.

El propòsit original de 
les VPN és garantir una 

persona voldria canviar 
la seva ubicació si no es-
tà realitzant cap activitat 
fora del marc normatiu?

Aquest canvi d’ubica-
ció aparent pot semblar 
irrellevant, però té con-
seqüències importants 
quan parlem d’estratè-
gies empresarials, espe-
cialment en l’àmbit del 
màrqueting digital. Les 
empreses basen moltes 
de les seves decisions en 
dades: qui accedeix al 
seu lloc web, des d’on ho 
fa, amb quin dispositiu, i 
durant quant de temps. 

connexió segura, espe-
cialment en entorns re-
mots, davant l’incre-
ment constant d’amena-
ces cibernètiques. Aquest 
ús és perfectament legí-
tim i, de fet, necessari en 
molts casos. Tanmateix, 
l’eina ofereix també la 
possibilitat de modifi-
car la ubicació virtual de 
l’usuari, és a dir, fer veu-
re que es connecta des 
d’un altre país o regió. 
Aquesta funcionalitat, 
tot i no ser il·legal, obre 
la porta a reflexions més 
profundes: per què una 

episodi d’agressió, conti-
nua pendent. Aquest buit 
normatiu manté despro-
tegits centenars de profes-
sionals que treballen cada 
dia amb col·lectius vulne-
rables i que sovint es tro-
ben en entorns de tensió. 
No n’hi ha prou amb bo-

L’impacte 
silenciós de 
les VPN en les 
estratègies 
digitals 
empresarials

treballadors, identifica-
ció de riscos, implantació 
de mesures com, videovi-
gilància o formacions en 
gestió de situacions críti-
ques. Però el protocol de-
finitiu, que ha de marcar 
una resposta clara i coor-
dinada davant qualsevol 
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Ve de la pàgina anterior

Aquestes mètriques són 
essencials per segmen-
tar públics, personalit-
zar continguts i disse-
nyar campanyes de co-
municació adaptades al 
territori.

Quan un percentat-
ge significatiu d’usua-
ris navega amb VPN i si-
mula una ubicació dife-
rent de la real, aquestes 
dades esdevenen ine-
xactes. Això pot generar 
una lectura esbiaixada 
de la realitat i portar les 
empreses a prendre de-
cisions basades en mètri-
ques que no reflecteixen 
fidelment el comporta-
ment del seu públic ob-
jectiu. Per exemple, una 
campanya dissenyada 
per a usuaris andorrans 
podria perdre efectivitat 
si aparentment els seus 
principals lectors es tro-
ben a l’estranger —sense 
que realment sigui així.

Aquest fenomen no 
només afecta les mètri-
ques, sinó que també di-
ficulta el rastreig de l’ac-
tivitat digital per part de 
les empreses, especial-
ment aquelles que bus-
quen optimitzar la seva 
presència en línia i en-
tendre millor els seus 
consumidors. El can-
vi d’IP que permet una 
VPN pot fer que el ras-
treig i l’anàlisi del com-

EL PERIÒDIC

portament digital resul-
tin més complicats, des-
dibuixant el perfil real 
de l’usuari.

Arribats a aquest punt, 
sorgeixen altres pregun-
tes legítimes: És una 
qüestió de seguretat o 
de voluntat d’amagar la 
pròpia identitat? I, més 
enllà de l’ús individu-
al, quin posicionament 
adopta un país com An-
dorra davant aquest ti-
pus de tecnologia? El 
marc normatiu andorrà 

preveu l’ús de VPN, però 
caldria analitzar si exis-
teixen limitacions espe-
cífiques o regulacions 
concretes, sobretot en 
contextos empresarials 
o institucionals.

En definitiva, l’ús de 

VPN no és, en si mateix, 
problemàtic. No obs-
tant això, és fonamen-
tal entendre com aquest 
ús pot alterar elements 
clau de l’ecosistema di-
gital, com la precisió 
de les dades o l’efecti-

vitat de les campanyes 
de màrqueting. En un 
món on la presa de deci-
sions es fonamenta cada 
vegada més en la infor-
mació que les eines di-
gitals proporcionen, ga-
rantir l’exactitud i la fia-
bilitat d’aquestes dades 
és essencial. Així doncs, 
l’ús conscient i informat 
d’aquestes tecnologies 
hauria d’estar al centre 
del debat, tant a escala 
individual com empre-
sarial. .

Quan molts usuaris simulen una 
altra ubicació de la real a internet, 
aquestes dades esdevenen inexactes



Nacional

Dilluns, 26 de febrer del 2024

Nova etapa al vaticà

Nacional

L’elecció del cardenal estatuni-
denc Robert Prevost com a nou 
Papa, sota el nom de Lleó XIV, 
ha generat diverses mostres de 
suport institucional des d’An-
dorra. El copríncep episcopal 
i arquebisbe d’Urgell, Joan-En-
ric Vives, ha felicitat pública-
ment el nou pontífex i li ha de-
sitjat encerts en el seu minis-
teri.

El copríncep episcopal ha va-
lorat molt positivament l’elec-
ció de Prevost com a  nou Papa 
mitjançant un missatge insti-
tucional en vídeo. En les seves 
declaracions, ha destacat que 
«hem d’acollir-lo amb els bra-
ços oberts, amb el cor obert» i 
ha elogiat la seva crida a una 
«pau de Crist ressuscitat, una 
pau desarmada i desarmant».

A més, Vives ha subratllat 
que el nou pontífex «no ha de 
ser un clon» del seu predeces-
sor, però que pot «continuar el 
llegat del Papa Francesc», pre-
sentant-se com «una persona 
que fa pont i que és moderada». 
També ha manifestat la seva es-
perança que aquest nou lide-
ratge permeti «assentar les co-
ses bones» així com també re-
forçar «les intuïcions del Papa 
Francesc».

D’altra banda, el copríncep 
episcopal ha revelat en el ví-
deo emés per la diòcesi d’Ur-
gell, que coneix personalment 
el nou Papa. «El vaig conèixer fa 
un any, el mes de maig, en una 

El copríncep episcopal anuncia una futura visita institucional al Vaticà per saludar-lo personalment
Diòcesi D’Urgell

El copríncep episcopal elogia el nou pontífex com una figura moderada i anuncia una futura visita institucional per saludar-lo personalment.

el periòdic
EscalDEs-EngorDany

visita a Roma. Li vaig parlar de 
la necessitat que Urgell tingu-
és un bisbe coadjutor, i poc des-
prés es va anomenar Josep-Llu-
ís Serrano per a aquest càrrec». 
Tanmateix, Vives ha anunciat 
la seva intenció de poder salu-
dar personalment al npu pon-
tífex, Lleó XIV a Roma, acom-
panyat del cap de Govern i d’al-
tres autoritats andorranes.

A més de les declaracions pú-
bliques, Vives i Serrano han fet 
arribar una carta conjunta de 
felicitació al Sant Pare a través 
de la Nunciatura Apostòlica. .

vives recorda que lleó Xiv va 
intervenir en la designació de Serrano 

Joan enric-ViVes

«li vaig parlar de la necessitat que Urgell 
tingués un bisbe coadjutor, i poc després es va 
anomenar a Josep-lluís serrano per al càrrec»

«no ha de ser un clon del Papa Francesc, però 
sí que pot continuar el seu llegat [...] lleó XIV és 
una persona que fa pont i és moderada»

coPríncEP EPIscoPal
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L’elecció del nou pontífex, Lleó 
XIV, ha generat una onada de re-
accions arreu del món. Andorra 
no ha estat una excepció, i diver-
ses autoritats del país han tras-
lladat les seves felicitacions al 
nou cap de l’Església catòlica, es-
collit ahir amb un mínim de 89 
vots durant el conclave celebrat 
al Vaticà.

El cap de Govern, Xavier Es-
pot, ha estat un dels primers re-

Espot, els síndics i representants parlamentaris traslladen missatges de respecte al nou pontífex

les autoritats andorranes desitgen 
«els millors encerts» al papa lleó Xiv 

el periòdic 
EscalDEs-EngorDany

presentants institucionals a ma-
nifestar públicament la seva en-
horabona a Robert Prevost, nom 
civil del 267è Papa. Ho ha fet 
mitjançant un missatge a la xar-
xa social X, on ha afirmat: «Ens 
unim a la celebració per l’elecció 
del 267è Pontífex de l’Església 
catòlica, Robert Francis Prevost. 
Desitgem molts encerts a Sa San-
tedat el Papa Lleó XIV».

Per la seva part, el síndic ge-
neral, Carles Ensenyat, i la sub-
síndica general, Sandra Codina, 
han fet arribar el seu missatge a 

ferent espiritual per a una part 
molt important de la nostra po-
blació i una persona amb ascen-
dència directa sobre el nostre co-
príncep». Escalé ha remarcat el 
respecte de la seva formació pel 
moment que viu l’Església i ha 
afegit: «És evident que tenim de-
cisions a prendre com a país que 
afecten com s’interpreta el dret 
a la vida, ja sigui en la seva fase 
més incipient o en la final». En 
aquest sentit, ha recordat que 
aquestes qüestions «depèn so-
bretot del poble andorrà». .

Vatican MeDia

El Papa lleó XIV durant la seva primera homilia d’aquest divendres.

través del perfil institucional a 
X. En el seu comunicat, han ex-
pressat: «Esperem que doni con-
tinuïtat al llegat del Papa Fran-
cesc, tot refermant el liderat-
ge espiritual». Així mateix, han 
traslladat els seus millors desit-
jos per aquesta nova etapa del 
Vaticà sota el lideratge del nou 
Sant Pare.

En declaracions a EL PERIÒ-
DIC, el president del grup parla-
mentari Concòrdia, Cerni Esca-
lé, ha subratllat la importància 
de l’elecció: «És l’elecció del re-
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El Ministeri d’Afers Socials i Fun-
ció Pública té previst disposar al 
llarg d’aquest any de l’esborrany 
del protocol de seguretat per pre-
venir i gestionar agressions ex-
ternes contra el personal. Així ho 
ha informat la titular del minis-
teri, Trini Marín, en una respos-
ta escrita a una bateria de pre-
guntes formulades pel conseller 
socialdemòcrata Pere Baró, pu-
blicada aquest divendres al But-
lletí del Consell General.

Segons detalla la ministra, en-
tre els anys 2021 i 2022 l’àrea de 
Seguretat i Salut en el Treball, 
en coordinació amb els departa-
ments d’Afers Socials i d’Infàn-

El ministeri treballa en l’elaboració del document a partir d’una anàlisi iniciada el 2021

Afers Socials admet que el protocol 
no estaria enllestit fins a finals d’any

contrA leS AgreSSionS Al perSonAl

Arxiu ANA

L’edifici on s’ubicarà el centre residencial d’educació intensiva (CREI).

El PEriòdic 
EsCaLDEs-EngoRDany

cia i Adolescència, va iniciar un 
treball específic centrat en la 
problemàtica de les agressions 
externes al personal. El procés 
es va estructurar en diverses fa-
ses: una primera d’anàlisi, una 
segona d’aplicació i valoració de 
mesures, i una tercera dedicada 
a l’elaboració del protocol defi-
nitiu, basat en les accions ja im-
plantades.

Durant la fase d’anàlisi, es van 
dur a terme entrevistes amb di-
ferents àrees dels departaments 
afectats. El personal exposat va 
aportar informació sobre els ti-
pus d’agressions que podia patir 
i que havia patit, fet que va per-
metre identificar necessitats es-
pecífiques. Una de les principals 
va ser la de reforçar la formació. 

L’any 2022 es van organitzar ses-
sions formatives grupals centra-
des en l’autocura i la cura dels 
equips socials, amb l’objectiu de 
dotar el personal de recursos per 
gestionar millor situacions d’es-
très i agressivitat.

En el 2023, l’àrea de Segure-
tat i Salut en el Treball va man-
tenir reunions específiques amb 
l’àrea d’Atenció a la Infància i 
l’Adolescència per analitzar ca-
sos recents, fer-ne una avaluació 
detallada i recollir demandes 
concretes. En paral·lel, entre el 
2023 i el 2024, l’àrea de Segure-
tat d’Edificis va començar a im-
plementar mesures preventives 
físiques com la instal·lació de bo-
tons de seguretat, càmeres de vi-
deovigilància, control d’accés 
des de recepció i l’adequació dels 
espais d’entrevista.

Amb l’experiència acumulada 
i les propostes recollides durant 
les fases anteriors, s’està treba-
llant actualment en la redacció 
del protocol, amb l’objectiu que 
reculli una actuació integral i 
efectiva. D’altra banda, en la ma-
teixa resposta, la ministra ha in-
format que el nou cap de l’àrea 
d’Atenció a les Persones i les Fa-
mílies s’incorporarà oficialment 
al càrrec el pròxim 13 de maig. .

el personal exposat 
va aportar informació 
sobre els tipus 
d’agressions que havia 
patit al llarg del temps

lEs datEs dEstacadEs

aNy 2022

aNy 2023

L’any 2022 es van realitzar sessions 
formatives grupals sobre l’autocura 
i la cura dels equips socials.

Durant el 2023 es van realitzar 
reunions per  avaluar les situacions 
o recollir demandes concretes
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https://vangoandorra.com/
https://vangoandorra.com/
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https://www.becrestaurant.com/home/
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El grup parlamentari de Con-
còrdia ha registrat un total de 
23 esmenes al Projecte de llei 
d’accessibilitat universal, amb 
l’objectiu de reforçar el caràcter 
inclusiu del text i fomentar la 
sensibilització de la població en 
matèria d’accessibilitat. La ma-
jor part de les esmenes introdu-
eixen modificacions en el redac-
tat original, tot i que també se’n 
proposen de pròpies per assolir 
una norma més exhaustiva i ga-
rantista, especialment en la defi-
nició de criteris aplicables als fu-
turs reglaments.

Una de les esmenes clau és la 
incorporació de la definició de 
“persona amb discapacitat” al 
llistat de definicions de la llei, ja 
que el text actual només fa refe-
rència a «persones amb mobili-
tat reduïda». Concòrdia propo-
sa definir-les com aquelles que 
«presenten dèficits funcionals 
de caràcter físic, sensorial, intel-
lectual o mental que, en interac-

El grup parlamentari 
planteja reforçar els 
principis d’igualtat 

Concòrdia vol reforçar la inclusivitat i 
garantir l’eficàcia operativa de la llei

aCCessibilitat universal

el periòdic
EscalDEs - EngorDany

bà que pot representar un obsta-
cle per a les persones amb disca-
pacitat. En l’àmbit del transport 
públic de viatgers, es detalla que 
les parades han de garantir ac-
cessos accessibles i informació 
adaptada per a tots els usuaris. 
També s’estableix que els vehi-
cles i les infraestructures han de 
permetre l’accés de gossos d’as-
sistència «degudament acredi-

consell general

la formació planteja 23 esmenes per ampliar definicions, reforçar els principis d’igualtat i concretar les funcions de la comissió.

cionar amb barreres diverses, 
veuen limitada la seva partici-
pació plena i efectiva en la soci-
etat en igualtat de condicions 
que la resta de persones».

Pel que fa a l’accessibilitat en 
l’espai públic, Concòrdia intro-
dueix esmenes per garantir en-
torns urbanitzats plenament ac-
cessibles i ben senyalitzats, amb 
especial atenció al mobiliari ur-

tats i identificats amb el distin-
tiu oficial corresponent».

Finalment, pel que fa a l’accés 
als serveis públics, Concòrdia su-
bratlla que, més enllà del com-
pliment de les condicions esta-
blertes reglamentàriament, cal 
garantir que el personal d’aten-
ció al públic rebi formació i esti-
gui sensibilitzat en matèria d’ac-
cessibilitat. .

la família Flores Bernholz,  
el seu fill Malte i les seves nétes Melanie i Tatiana 

comuniquen la defunció de

Descansa en pau
18.09.1943 - 03.05.2025

Heidrun tiemeyer Flake



Miguel Pedregal

«Aquest hivern hem tingut 
22.000 usuaris més que el 2023»

Director general De calDea

entrevista

paris mameghani
escalDes - engorDany

Caldea estrenava nova imatge 
fa prop d’un any deslligant una 
realitat avantguardista i trans-
formadora per al futur del bal-
neari. Així, i amb una revita-
lització completa en part dels 
equipaments per elevar l’expe-
riència wellness a un altre ni-
vell, arribem a un 2025 que ja 
enceta la reforma de la Gran Lla-
cuna com a eix vertebrador. 

—primer de tot, com valo·
ra aquest canvi de marca amb 
tendència minimalista, i si pen·
sa que ha creat un bon canvi de 
rumb?
—La veritat és que estem molt 
satisfets amb aquesta actualit-
zació de la marca, la qual no 
pretenia retirar l’essència que 
ens ha caracteritzat sempre i, 
per això, es va construir d’acord 
amb el logo anterior. És el ma-
teix que estem fent amb totes 
les reformes arquitectòniques 
a l’edifici, respectant sempre la 
seva història i estètica. És, per 
tant, una remodelació amable i 
no pas transgressora.

—L’any anterior vau ressaltar 
una facturació anual de gairebé 
22 milions i mig d’euros. aques·
ta tendència positiva s’està do·
nant aquest curs?
—Com dius, l’any 2024 vam aco-
llir el pas al termo lúdic d’uns 
400.000 clients, amb un resul-
tat de rendibilitat ressenyable, 
ja que vam registrar un EBITDA 
de més de cinc milions d’euros 
i uns beneficis nets d’1,7 mili-
ons. 

Recentment, hem compar-
tit el balanç d’aquest hivern 
amb el pas de 233.000 usuaris, 
22.000 de nous en comparació 
al 2023. Aquest pont de maig ha 
estat força bo, i pensem que en-
guany millorarem en nombre 
de visitants i pel que fa al tiquet 
mitjà. Els serveis complementa-
ris com el nostre club de socis, 
amb llista d’espera, estan con-
tribuint.

—entrant ara en l’oferta d’es·
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pectacles, creu que s’estan con·
solidant entre els usuaris del ter·
mo lúdic o només en un públic 
concret?
—Les ‘Champagne Sessions’ són 
per exemple una iniciativa que 
vam introduir per als adults 
l’any passat, sobretot enfocada 
a les parelles joves d’entre 25 i 35 

anys, i la resposta ha estat molt 
ben rebuda. La vam crear perquè 
som conscients que necessitem 
aconseguir punts de diferencia-
ció per desmarcar-nos de la resta 
de centres termals. És realment 
una idea molt original poder 
gaudir d’una copa de xampany 
a l’aigua termal mentre un pre-

sencia un espectacle en viu.

—Quant al tancament de la tem·
porada d’hivern, que heu clos 
amb una facturació de 13 mili·
ons, com heu fet per incremen·
tar la despesa mitjana de cada 
usuari?
—Sobre això hi ha dues parts; 

cAldeA



«l’any 2024 vam acollir el 
pas al termo lúdic d’uns 
400.000 clients, amb un 
resultat de rendibilitat 
ressenyable»

Sobre la segona qüestió, te-
nim clar que aquest hotel serà 
un complement fonamental per 
als interessos de la corporació 
per poder oferir una oferta in-
tegral de tots els nostres serveis. 
Estimem, de fet, que quan dispo-
sem de l’allotjament la factura-
ció es podria alçar fins a assolir 
els 30 milions d’euros en qües-
tió de tres o quatre anys, amb un 
impuls significatiu de l’EBITDA.

—en darrer lloc, quins detalls po·
dem conèixer de l’hotel?
—Per començar, que compta-
rà amb un total de 39 habita-
cions, totes amb unes vistes al-
lucinants de la Vall central del 
Principat i amb la intenció, per 
tant, de poder oferir als nostres 
clients paquets combinats entre 
allotjament i tots els serveis de 
l’estació termal.

Val a dir que en els quatre me-
sos que portem de 2025 estem 
assolint un augment de la factu-
ració remarcable, i les expectati-
ves de cara al segon semestre són 
lògicament molt positives, amb 
un punt clau en funció de quan-
ta gent ens visiti aquest estiu. .

ta obra algun altre moviment?
—Realment a banda d’aquest 
gran projecte que concep la refor-
ma de la llacuna exterior, no, ja 
que a banda d’anar una mica en-
darrerits és prou important per-
què afectarà a tot l’esdevenir del 
balneari! Altrament, estem enfo-
cant tot el que són les obres de la 
restauració de la torre per cons-
truir i habilitar l’hotel que alber-
garà. Aquests són els moviments.

—sobre això, com avancen 
aquests equipaments i si creu 
que aquest futur hotel serè trans·
cendental pel rumb de la nova 
Caldea?
—Un cop acabem les obres de la 
llacuna exterior i quan s’estre-
ni a l’estiu i superada així aques-
ta fase, ja iniciarem la part de la 
construcció de l’hotel amb in-
tenció de posar-lo operatiu per 
l’estiu de l’any vinent. Tam-
bé restarà muntar el lobby per 
aquest, i un altre per a una nova 
entrada a les zones termals, ai-
xí com l’aixecament d’un pont 
que connectarà millor l’entra-
da principal del balneari amb la 
parròquia.

d’una banda, la gestió del tiquet 
mitjà de les entrades, la qual 
hem dinamitzat a través d’una 
reducció de preus si es fa una re-
serva prèvia i per brindar així 
una demanda més competitiva 
al consumidor. El fet de limitar 
les promocions més transgressi-
ves per a les temporades baixes 
ens ha permès créixer aquest in-
grés, així com oferir als clients 
uns serveis i tractaments com-
plementaris més atractius.

—entrant en la reforma de la lla·
cuna exterior, la cita arquitectò·
nica clau d’enguany, com s’ha en·
cetat aquest inici d’obres?
—Aquest és un projecte d’inver-
sió que s’ha vist obligat a dividir-
se en tres anys diferents; comen-
çant per l’any passat, continuant 
al present curs i fins al pròxim 
2026 a causa de la seva enverga-
dura. El 2024 ja vam reformar ín-
tegrament la part interior del ter-
mo lúdic, i enguany ens toca el 
seu exterior. En aquest sentit, te-
níem abans una terrassa molt ur-
bana i granítica, i l’equip de re-
formes que hem contractat per 
atacar aquesta fase li ha donat 
una nova forma molt distinta.

De manera que la llacuna exte-
rior se la dotarà d’una forma irre-
gular per recrear un llac de mun-
tanya natural i amb molta pre-
sència de vegetació. Passada la 
Setmana Santa hem clos aquesta 
zona i ja la tenim totalment de-
molida, de manera que esperem 
poder-la inaugurar aquest estiu 
i a molt estirar per l’agost.

—arran d’això preserveu l’ac·
tivitat en altres punts de l’spa, 
pero heu hagut de limitar algun 
altre espai que no estigués pre·
vist?
—La veritat és que no. De fet, ara 
encetem la temporada més bai-
xa de l’any, i per aquesta raó tan-
quem l’accés a l’antic termo lú-
dic, la zona ‘Classic’. Mantenim 
actiu això sí l’Inúu, els banys ter-
mals per a majors de 16 anys, 
com també el club de socis i tota 
la seva oferta esportiva.

—el pla de millora de les instal·
lacions preveu al marge d’aques·

Arxiu el periòdic
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«les ‘champagne 
sessions’ van néixer 
l’any passat per a 
parelles joves i han 
tingut molt èxit»
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El Comú d’Andorra la Vella ha 
impulsat la primera edició del 
projecte ‘Fora Estocs’, una inici-
ativa comercial que tindrà lloc 
del 15 al 17 de maig i que compta 
amb la participació de 47 establi-
ments de la parròquia. La propos-
ta respon a una demanda directa 
dels comerciants, que sovint acu-
mulen excedents de productes 
de temporada, i s’emmarca dins 
el programa ‘Comerços Capital’, 
que preveu una vintena d’acci-
ons per revitalitzar el teixit co-
mercial local.

El cònsol major, Sergi Gon-
zález, ha declarat que aquest es-
deveniment neix de les reunions 
mensuals amb les associacions 
de comerciants: «Un dels temes 
que va sortir era que tenim es-
tocs a les botigues i no sabem què 
fer-ne. Vam començar a treballar 
conjuntament un projecte que 
avui presentem». A diferència 
d’un ‘outlet’ tradicional concen-
trat en un espai únic, el ‘Fora Es-

comú d’andorra la vella

L’esdeveniment oferirà 
un sorteig valorat 
entorn els 5.000 euros

‘Fora Estocs’ aplega una cinquantena 
d’establiments a Andorra la Vella

TrEs diEs pEr cAçAr oporTuniTATs

catariNa kohler paciNo
escaLDes - engorDany

tocs’ es desenvoluparà dins de ca-
da establiment participant, que 
haurà de senyalitzar clarament 
els productes en promoció. Els ar-
ticles podran ser de fora de tem-
porada, de mostra o bé amb des-
comptes especials, sempre que 
resultin atractius per als clients. 
Cada comerç és lliure d’aplicar el 
percentatge de rebaixa que con-
sideri, però se’ls ha demanat que 
les ofertes siguin realment com-

petitives per garantir l’èxit de la 
iniciativa.

La delegada de Desenvolupa-
ment i Assessorament Comer-
cial, Susagna Venable, ha decla-
rat que els clients podran obtenir 
butlletes per participar al sorteig 
per cada compra de 20 euros, amb 
un màxim de 10 butlletes per ti-
quet. Aquestes s’hauran de dipo-
sitar a una urna situada a l’ofici-
na de turisme. «És important sa-

ber que serà un sorteig presencial 
[…] El premi tindrà forma de talo-
nari per gastar-lo en diferents co-
merços participants», ha decla-
rat. El premi global és de 4.990 eu-
ros, repartits en forma de xecs de 
compra per garantir que el gua-
nyador redistribueixi la despesa 
entre diversos establiments. El 
Comú hi ha aportat el 50% del va-
lor total, en col·laboració amb els 
comerços implicats. .

sergi gonzález i susagna Venable, durant la presentació de ‘Fora estocs’.

Més d’un centenar de parades 
en el Vide dressing de primavera
el periòdic
escaLDes - engorDany

La Massana ha donat aquest di-
vendres el tret de sortida a l’edi-
ció de primavera del Vide Dres-
sing, amb més d’un centenar de 
parades repartides entre l’edifici 
de les Fontetes i la sala de la Close-

ta. Davant l’alta participació, l’or-
ganització ha ampliat l’espai cap 
a l’edifici del telecabina i la plaça 
del Quart per acollir una vintena 
de parades addicionals. L’afluèn-
cia de visitants ha estat constant 
durant tota la tarda, confirmant 
l’interès creixent pels productes 
de segona mà. En aquest sentit, la 

TrET dE sorTidA
eduard comellas

Una clienta durant aquest divendres.

consellera Bet Rossell ha destacat 
que un dels objectius principals 
del Vide Dressing és «potenciar 
l’economia circular, allargant la 
vida útil dels productes». A més, 
ha remarcat la funció dinamitza-
dora, que atrau un gran volum 
de públic durant els tres dies que 
dura, connectant els diferents es-
pais del nucli urbà. Al llarg del 
cap de setmana, s’espera la ven-
da de milers de peces en bon es-
tat, entre roba, calçat, comple-
ments i accessoris diversos. .

sergi goNzález

«Un dels temes que va sortir 
en les reunions era que 
tenim estoc a les botigues i 
no sabem què fer-ne»

cònsoL major De La capitaL
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L’Empresa Familiar Andorrana 
(EFA) ha celebrat aquest diven-
dres la seva assemblea general 
anual, en la qual ha fet balanç 
dels darrers anys de feina en di-
versos àmbits com l’Acord d’as-
sociació amb la Unió Europea, 
les connexions aeroportuàries 
amb Andorra-la Seu i el foment 
de la col·laboració entre el sec-

L’EFA alerta de l’impacte 
dels «corrents populistes»
L’entitat demana més rigor i dades en l’elaboració de polítiques, i 
aposta per un model de país basat en la col·laboració publicoprivada

AssEmbLEA gEnErAL AnuAL rEForç dELs vincLEs
empresa familiar andorrana

Els participants en l’assemblea que ha celebrat aquest divendres l’EFA.

el periòdic
EscALDEs-EngorDAny

standard & Poor’s ajusta la 
perspectiva del país a estable

el periòdic
EscALDEs - EngorDAny

L’agència d’avaluació financera 
Standard & Poor’s (S&P) ha pu-
blicat aquesta nit la seva darrera 
valoració sobre Andorra, man-
tenint la qualificació creditícia 
del país en A-/A-2. Tanmateix, 

n’ha revisat la perspectiva, que 
passa de positiva a estable. En 
el seu informe, S&P destaca la 
solidesa dels fonaments econò-
mics andorrans, posant l’accent 
en el creixement del PIB previst 
del 3,4% per al 2024, la bona sa-
lut de les finances públiques, la 
posició externa netament cre-

dArrErA vALorAció
arxiu

L’agència destaca la prudència fiscal.

ditora i un nivell de deute pú-
blic moderat, situat al voltant 
del 30% del PIB. A més, remar-
ca que Andorra manté una posi-
ció d’actius nets i disposa d’unes 
reserves internacionals reforça-
des, que actualment represen-
ten el 12% del producte interi-
or bru. L’agència identifica com 
a factors influents la lentitud en 
l’accés a la liquiditat del sistema 
bancari andorrà i la manca de 
dades segregades sobre el finan-
çament del deute extern. .

el periòdic
EscALDEs-EngorDAny

El nou ambaixador de la Re-
pública Francesa a Andorra, 
Nicolas Eybalin, ha visitat 
aquest matí els màxims re-
presentants del Consell Ge-
neral, Carles Ensenyat i San-
dra Codina, en una troba-
da institucional celebrada a 
Casa de la Vall. Durant la re-
unió, les autoritats han su-
bratllat la importància de 
continuar fomentant la col-
laboració entre el Consell 
General i l’ambaixada fran-
cesa. Els representants insti-
tucionals també han expres-
sat la intenció de repren-
dre els grups d’amistat amb 
el Parlament francès, amb 
l’objectiu d’enfortir els lla-
ços de cooperació entre les 
dues cambres legislatives. .

Enfortir la 
cooperació 
parlamentària 
amb França

consell general

Eybalin, amb Ensenyat i codina.

tor públic i el privat.
En el discurs d’obertura, el 

president de l’EFA, Daniel Ar-
mengol, ha subratllat la com-
plexitat del context actual, as-
senyalant que «tenim multitud 
de reptes locals, tant en la pers-
pectiva de l’Acord d’associació 
amb tots els canvis legislatius 
que implicaria, com amb l’apa-
rició de normatives i corrents 
cada cop més populistes que in-
flueixen fortament en les de-

cisions polítiques que es pre-
nen». En aquest sentit, ha in-
sistit en la importància que els 
polítics prenguin decisions fo-
namentades en dades i criteris 
tècnics. Durant la trobada, tam-
bé ha posat sobre la taula altres 
temes prioritaris, com l’actua-
lització del marc laboral i la ne-
cessitat d’afrontar amb rigor i 
visió de futur la reforma de la 
Caixa Andorrana de la Segure-
tat Social (CASS). .



PublicitatDissabte, 10 de maig del 2025 17



18 Dissabte, 10 de maig del 2025Classificats

PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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No es va aconseguir. No va ser 
possible vèncer en una pista tan 
exigent com el Martín Carpena i 
el MoraBanc Andorra va sucum-
bir davant l’Unicaja amb gaire-
bé 20 punts de diferència (98-80). 
Joan Plaza, entrenador dels an-
dorrans, tot i caure al darrer xoc, 
s’ha mostrat tranquil avui a la sa-
la de premsa perquè sap que «els 
equips forts no entenen de rat-
xes», i que poden esclafar al seu 
rival en qualsevol dia oportú. «La 
setmana passada veníem satis-
fets per una gran victòria com 
la que vam treure aquí davant el 
Lleida, i això potser ens va fer xo-
car amb la realitat contra l’Uni-
caja. Si juguem demà com diu-
menge passat, sincerament, es-
tem morts», ha sostret.

Així de contundent s’ha pro-
nunciat el tècnic català recordant 
el darrer escenari que van patir els 
seus; no obstant això, també ha 
tingut aquest matí un missatge 
d’optimisme, recordem, buscant 
la salvació amb un dotzè triomf a 
falta de tan sols quatre jornades: 
«No estem per ximpleries. Hem 
de saber mantenir la concentra-
ció durant tot el duel; d’ençà que 
fem el salt inicial fins a la darrera 
acció. Hem de ser més exigents en 
aquest sentit i pensar únicament 
a vèncer demà al Girona (19.30 

El mànager tricolor espera demà un nou ‘sold out’ per assegurar una victòria que atorga la salvació
@DaniSpeeDy

El tècnic tricolor, Joan Plaza, saludant a Gerard Encuentra, entrenador del Força Lleida, a l’última actuació del MoraBanc a casa i saldada amb victòria.

paris mameghani
EscaLDEs - EnGorDany

que potser més endavant «vin-
dran d’altres més maques» que 
la d’una salvació. El pla està clar, 
així mateix, i més sabent que els 
pirenaics porten «el 70% de la lli-
ga lluitant des de la zona baixa», 
com ha incidit el mateix, i és afe-
gir així «aquest extra d’atenció i 
intensitat perquè hem entrenat 
suficient per a això». Una Bom-
bonera que demà, amb total se-
guretat, respondrà una vegada 
més i que ha d’estar «a reben-
tar» com espera Plaza per agafar 
l’impuls definitiu. .

Plaza demana que la Bombonera 
sigui «un infern» davant el Girona

lliGa endesa

esports

morabanc andorra 19.30 h.

bàsquet girona Toni Martí

hores), el qual, a banda, compar-
teix uns objectius semblant als 
nostres. No serà fàcil». Una inten-
ció que, com ha recordat Plaza, se-
rà venir al Principat i «voler apro-
fitar qualsevol error nostre» per 
treure un resultat positiu.

Encara ha sigut més optimis-
ta concloent que la idea del Mo-
raBanc que vol instaurar d’en-
çà que va arribar a la banqueta 
(fa prop de quatre mesos) «és la 
d’un equip que tingui l’ambi-
ció de voler guanyar la lliga i de, 
fins i tot, competir seriosament 

en uns Play-offs», però que, per 
a això, s’ha de ser un equip es-
pecialment solvent en els par-
tits com a local.  Ha anat més en-
llà, i vol que demà la Bombone-
ra «esdevingui un ‘puto’ infern, 
amb els deguts respectes», per-
què no s’hagi de rifar aquesta 
victòria que matemàticament 
els atorga jugar un any més a 
l’ACB. De manera que l’escenari 
que projecta el tècnic dels blaus 
és el «d’una molt bona oportuni-
tat que s’han guanyat tant els ju-
gadors com la mateixa afició», i 
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El Comitè Olímpic Andorrà (COA) 
ha fet pública avui la llista d’at-
letes que representaran el país 
als Jocs dels Petits Estats d’Euro-
pa (JPEE) Andorra 2025, que se ce-
lebraran del 26 al 31 de maig. En 
total, 154 esportistes andorrans 
competiran en 12 disciplines di-
ferents. Aquesta xifra suposa un 
augment significatiu respecte 
als Jocs de Malta 2023, on Andor-
ra va competir amb només 66 es-
portistes. Es tracta així d’un incre-
ment que reflecteix la voluntat de 
mostrar el millor talent nacional 
en uns Jocs que, enguany, se cele-
bren a casa i que són, per tant, una 
oportunitat única per exhibir el 
Principat. Els Jocs comptaran 
amb la participació de 1.061 atle-
tes provinents de nou països, els 
quals es detallen a continuació: 
Andorra (154), Xipre (188, la més 
nombrosa), Islàndia (106), Liechs-
tenstein (57), Luxembourg (166), 
Malta (108), Mònaco (129), Monte-
negro (67) i San Marino (86).

El calendari de competició es-
tableix l’inici de les proves es-
portives el dimarts 27 de maig, 
amb jornades contínues fins al 
dissabte 31 de maig. En aquest 
sentit, les cerimònies d’obertu-
ra i cloenda tindran lloc respec-
tivament a l’Estadi Nacional i al 
Prat del Roure. Per qüestions de 
disponibilitat del pavelló Toni 
Martí, les proves de bàsquet 5×5 
femení es traslladen finalment 
al Pavelló Joan Alay.

Pel que fa a la llista dels andor-
rans, destaca la participació de 
Nahuel Carabaña, Pol Moya, Ori-
ol Pi, Maria Sobany, Silvio Morei-
ra, Alexandra Mejia, Kevin Teixei-

Entre els més sonats 
hi són Carabaña, Pi, 
Vicky, Sobany i Mejía

El COA desvela als 154 herois que 
intentaran treure medalla als Jocs 

EsCEnAri EspOrtiu intErnACiOnAl

el periòdic

La presentació del compte enrere per a l’inici dels Jocs dels Petits Estats d’Europa Andorra 2025, amb els representants comunals.

El pEriòdic
ESCALDES-EngorDAny

Fernández, Alexis Bartolomé, Da-
niel Mofreita i Laura Bueno, per 
citar-ne alguns. En ciclisme, divi-
dit en contrarellotge, ruta i BTT, 
participaran 15 esportistes entre 
els quals seran el mateix Pi, Òscar 
Cabanas, Gerard Mora, Laia Se-
bastià i Naima Perissé, entre més.

A gimnàstica, artística i rítmi-
ca, el país tindrà a quatre parti-
cipants que seran Ona Betrian, 
Lia Puigdemassa, Berta Miquel 
i Noa Lepoix. A judo, es compta-
rà amb 11 atletes nacionals d’en-
tre els quals veurem a Alda Babi, 
Neus Hernández, Lia Povedano, 
Marc Reig i Jan Ballesté, entre al-
tres; mentre que al karate només 
hi haurà cinc tricolors, els quals 
són, a banda de Moreira, Maria 
Ubriego, Paula Gonzalez, Lola Ve-
ga i David de Luca. La natació l’en-
capçalen Kevin Teixeira i Alexan-
dra Mejía, juntament amb altres 

16 competidors, com Patrick Pe-
legrina, Aleix Ferriz, Aritz More-
no, Nadia Tudó i Isabel Monto-
ro, entre d’altres. El rugbi tindrà 
la participació de 12 andorrans 
com Cristian Abarca, Nil Tome, 
Ian Granyena, Adrià Calvó i Va-
lentin Hoxha, entre alguns d’ells.

Al tenis, enfilat per la reputada 
Vicky Jiménez, també participa-
ran altres sis nacionals com ara 
Laura Pichel, Judith Cartaña, Eric 
Cervós i Guillem Davasse. Al tenis 
taula, hi haurà només tres andor-
rans sent aquests Emili Asensio, 
Obed Asensio i Oriol Martínez. 
D’altra banda, al tir hi haurà altres 
cinc tricolors competint com ara 
Toni Llorens o Isidoro Sanchez. Fi-
nalment, al voleibol, dividit entre 
pista i platja i amb 32 protagonis-
tes trobem, entre altres, a Gil Mo-
line, Gerard Orteu, Limay Taglia-
ferro, Nely Vasileva i Noa Barrio. .

un tornEig d’alçada

1.061

32

Són el nombre total de competidors 
que entre el 27 i el 31 de maig 
participaran als JPEE Andorra 2025.

És la xifra d’esportistes nacionals 
que té l’esport amb més 
representants del país, el voleibol.

ra i Vicky Jiménez. Separada per 
categories, en atletisme compe-
tiran 25 atletes, d’entre els quals 
es troben Carabaña, Aina Cinca, 
Jess Martin, Ariadna Fenes o Eloi 
Viella, entre altres. Al bàsquet, 
amb les modalitats de 3×3 i 5×5, 
competiran 17 nacionals d’entre 
els quals estaran Sobany, Oriol 
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L’FC Andorra, en unes posici-
ons privilegiades per encarar la 
recta final del curs i amb unes 
aspiracions que transcendei-
xen fins i tot amb l’ascens direc-
te, juga demà a les 16.00 hores 
davant un Barça B que es troba 
en una situació de màxima deli-
cadesa (actualment tercers per 
la cua, però buscant una victò-
ria que els separa d’altres cinc 
combinats). ‘Beto’ Company, 
míster dels del Principat, cons-
cient de la importància que es 

El míster pirenaic reconeix que serà una batalla per tenir l’esfèric i que s’han d’esgarrapar els tres punts

Els de ‘Beto’ visiten el Johan Cruyff 
davant un rival que es juga una final

primEra rfEf

@FCAndorrA

L’entrenador dels blaus, ‘Beto’ Company, aquest matí dirigint el darrer entrenament setmanal abans de marxar a Barcelona.

paris mameghaNi
EsCaLDEs-EngorDany

juguen els rivals, ha titllat el 
duel de «súperdifícil i que no és 
cap trampa per a nosaltres», a 
més d’un «clon» per tenir el ma-
teix tracte amb la pilota i un es-
til de joc de possessió i domini 
molt similar.

De fet, els homes de Sergi Mi-
là van enllaçar dues victòries 
a fora, tant al camp de la Real 
Unión com al del Lugo, i això els 
ha donat una «injecció de mo-
ral» per quedar amb opcions 
de salvar-se i, per tant, el tècnic 
dels tricolor sap que el Johan 
Cruyff rugirà com mai: «Serà 
molt complicat intentar treure 
una victòria allà, però no més 
difícils de les visites que ja vam 
efectuar a Donosti o al camp del 
Bilbao Athletic. La setmana ha 

estat més curta de l’habitual en 
haver descansat un dia després 
del nostre vital encontre amb el 
Nàstic, i a banda hem recuperat 
jugadors».

Amb actitud és com prepara 
aquest duel un FC Andorra que 
competeix en aquesta ocassió 
al primer torn d’entre els cinc 
aspirants que es juguen el de-
sitjat ascens (Cultural Leonesa, 
Ponferradina, FC Andorra, Re-
ial Societat i Nàstic) i que, com 
sostreu el tècnic interí dels an-
dorrans, «ens és bastant igual 
a quina hora jugar, encara que 
pots ficar pressió si sumes als 
teus perseguidors, però hem de 
mirar únicament per nosaltres 
i continuar competint així do-
nant el nostre màxim», ha asse-
gurat. La situació dels blaus inci-
ta a pensar en gran, i recordant 
als lectors que d’aquest Grup 1 
sortiran dos ascensos, «s’ha de 
creure en la victòria aquest dis-
sabte, ja que estan en joc els dar-
rers nou punts de l’any i sorti-
rem per ells», ha citat Company.

Respecte a la tàctica amb la 
qual enfoca el seu equip aquesta 
visita a l’antic Miniestadi, ‘Beto’ 
reconeix que al Barça B li agra-
da contrarestar la pressió alta i 
sortir jugant en curt evitant els 
xuts llargs, de forma que «hau-
rem de ser més agressius en les 
nostres possessions sabent que 
ens espera una batalla per qui 
tindrà més l’esfèric». Les recupe-
racions seran claus, en aquest 
xoc pel toc i d’estil molt culer, i 
on el tècnic de l’FC Andorra no 
espera «un partit gaire posici-
onal, sinó més aviat de transi-
cions ràpides i amb pressió al-
ta», posant l’enfocament així 
en «intentar aconseguir forçar-
los errors i que perdin la pilota 
a camp propi», moment d’una 
possible estocada. .

barça b 16.00 h.

fc aNdorra Estadi Johan Cruyff

‘beto’ company

«som conscients del 
que es juga l’oponent, 
la victòria costarà cara. 
Però els jugadors venen 
molt motivats pel matx»

tèCniC dE l’fC andorra
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el Periòdic Newsel Periòdic News
Day of brotherhooD

Escaldes-Engordany has once 
again celebrated the feast of 
Sant Miquel d’Engolasters on 
May 8th, a day that has served 
to reinforce the sense of com-
munity and highlight a local 
tradition with deep roots in the 
territory.

Although the day had alre-
ady been commemorated in 
previous years, this year it has 
taken on new momentum fo-
llowing the popular consulta-
tion held in November 2024, 
in which the people of Escaldes 
voted overwhelmingly in favor 
of establishing this day as a lo-
cal holiday.

On the occasion of the cele-
bration, nearly 200 people, in-
cluding residents and institu-
tional representatives, gathe-
red around the church of Sant 
Miquel d’Engolasters in an at-
mosphere marked by coexis-
tence and a festive character.

The parish’s mayor, Rosa Gi-
li, stressed the importance of 
recovering this festival: «We 
are very happy to be able to re-
cover a festival like this, becau-
se it is what gives identity, co-
hesion and makes a town», she 
said. Gili recalled that the ini-
tiative responds to a citizen de-
mand, since «other parishes 
have their own festival, and in 

The day brings 
together hopes for 
future consolidation

the feast of Sant Miquel d’engolasters 
is reborn as a symbol of local identity

comú d’escaldes-engordany

The Consul General of Escaldes, Rosa Gili, with the Mayor General Deputy Sandra Codina at the sardana dance on the occasion of the festival.

el periòdic
ESCalDES-EnGoRDany

rosa gili

ramón tena

«We are very happy to recover 
a festival like this because it 
is what gives coherence and 
makes a town»

«The festival itself has always 
had a gathering because the 
Unió Pro Turisme d’Escaldes 
has kept it alive»

ConSUl GEnERal of ESCalDES

ConSUl foR CiTizEnShiP

duled, which ultimately had 
to be cancelled due to weather 
conditions. 

The activities scheduled for 
May 8th included guided tours 
of the Engolasters Hydroelec-
tric Path, orienteering tests, 
a medicinal plant workshop 
and, starting at noon, the most 
traditional events of the day. 
Among these, the sardana dan-
ce, the performance of the Es-
bart Santa Anna, and the so-
lemn mass in the church of 
Sant Miquel, presided over by 
the Episcopal Co-Prince, Joan-
Enric Vives. One of the most 
special moments was the bles-
sing of the original bell of Sant 

Escaldes it was also a demand».
The Minister for Youth and 

Citizenship, Ramón Tena, spo-
ke in the same vein, remarking 
that «the festival itself has al-
ways had a gathering here be-
cause the Unió Pro Turisme has 
kept it alive». The minister in-
sisted on the relevance of the 
popular consultation, which 
has allowed the day to be made 
official as a festival in the pa-
rish. As he explained, several 
previous activities have been 
carried out since Wednesday, 
May 7th, such as a legends sessi-
on around the fire, which sold 
out all available places. A star-
gazing activity was also sche-
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Day mass and blessing of the bell of Sant Miquel d’Engolasters.

The Esbart Santa anna dancing in front of the church of Sant Miquel d’Engolasters.

Miquel d’Engolasters, a piece 
dating from the 16th century 
that has been recovered and re-
installed thanks to the colla-
boration of the Department of 
Cultural Heritage. 

The Head of Government, Xa-
vier Espot, praised the initiati-
ve of the Municipality and ce-
lebrated the involvement of 
the institutions: «We wanted 
to contribute to making this 
festival shine more by recove-
ring the original bell of Sant 
Miquel d’Engolasters, which 
dates back to the mid-16th cen-

tury», he declared. As of today, 
the bell will return to its origi-
nal place after more than 100 
years. 

Finally, regarding citizen 
participation, Gili remarked 
that «all those who are parti-
cipating are happy», adding 
that «perhaps there are people 
who are not yet aware of it, but 
the festival must be consolida-
ted». Overall, he assured that 
«everyone who came today is 
very satisfied that Sant Miquel 
d’Engolasters is being celebra-
ted again». .



el Periòdic News
Carlos Verona
PRofESSional CyCliST (liDl-TREk) anD PRoMoTER of ThE fiRST PRofESSional CyClinG RaCE anDoRRa 
MoRaBanC ClàSSiCa

el periòdic

On Tuesday, 6 May, Andorra 
hosted the presentation of its 
first professional cycling race, the 
Andorra MoraBanc Clàssica. The 
race is scheduled to take place 
on 22 June, just 13 days before 
the start of the Tour de France. 
The race in Andorra will span 
147 kilometres and will feature 
21 professional cycling teams, 
including four World Tour teams: 
Arkéa-B&B Hotels, Movistar Team, 
Lidl-Trek, and EF Education First.

We spoke with Carlos Verona, 
professional cyclist for Lidl-Trek 
and promoter of the Andorra 
MoraBanc Clàssica, about the 
status of the upcoming event, the 
technical features of racing bikes, 
the broader landscape of cycling, 
and its evolution, including 
women’s cycling.

—you are the promoter of the first 
edition of the andorra Morabanc 
Clàssica. What exactly do you do?
—As a professional cyclist, I 
was convinced that Andorra 
needed its own professional 
cycling race, and I had the idea to 
organise it. I decided to approach 
professionals, including the 
president of the Andorran Cycling 
Federation, who at the time was 
Gerard Riart (he remains the race 
promoter), to work together.

The truth is, we formed a great 

rybalchenko
irina

«Why not dream of becoming a 
WorldTour event one day?»

team. Gerard is mainly in charge 
of the technical aspects, drawing 
on his extensive experience in 
cycling in within Andorra. I 
focus more on the sporting side—

seeking sponsors, networking, 
and promoting the event. We are 
also supported by the Occitana 
team, which brings a great deal of 
experience and helps us function 

as a cohesive unit.

—the andorra Morabanc Clàssica 
will include 21 teams. Who do you 
think is the strongest right now?

el Periòdic News
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—My team is not the only big 
name participating in the Tour 
de France. We have about 5 or 
6 teams that are in the Tour, 
including 4 World Tour teams 
that have an automatic invitation, 
and another 2 or 3 teams from the 
professional continental category 
that are eligible for invitations to 
both the Tour de France, the Giro, 
and the Vuelta.

But hey, for a first year, it’s 
pretty good, and we’re really 
happy with it.

—What are the advantages of the 
andorra Morabanc Clàssica? any 
disadvantages?
—The cycling calendar is full 
of competitions, with major 
highlights like the Tour, the 
Vuelta, and the Giro, which 
are part of the WorldTour—the 
equivalent of the Champions 
League of cycling. However, there 
are many more races throughout 
the year. Right now, for example, 
the Tour of Turkey is taking place, 
among other events.

The Andorra MoraBanc Clàssica 
debuts in the third category, 1.1, 
with ambitions to move up to 
the provisional next level. And 
why not dream of becoming a 
WorldTour event one day?

—Cycling is a very difficult sport. 
In addition, the logistics and all 
the organizational work are very 
complex. It is very difficult to 
transport all the material to the 
finish line, prepare tV and media 
areas, VIP area, fan area, etc. Who 
will help you?
—In terms of logistics, as I 
mentioned, we have the support 
of Occitana, our French neighbors. 
They will organize their race from 
Wednesday the 18th to Saturday 
the 21st.

— h o w  m a n y  r i d e r s  a r e 
participating? What is their 
minimum and maximum age? how 
many members are there in each 
team? and how many journalists 
will participate?
—147 riders are participating, 

with ages ranging from 18 years 
old for the youngest to 40 years 
old for the veterans. Each team 
will consist of 7 riders. 

The event will have international 
television coverage in 60 contries. 
In France, it will be broadcast 
by France Télévisions, with 
commentary by Laurent Jalabert, 
while in Spain it can be followed 
live on Teledeporte, and in 
Europe and the US on Max, HBO 
Max, or Discovery+.

—Please name the main brands 
of bikes ridden by professional 
riders. What is the weight of a bike 
used in professional racing?
—The industry has grown 
significantly in recent years, 
and many bike brands have 
emerged, with the main ones 
being Specialized, Canyon, 
and many others. Bikes weigh 
at least 6.8 kg, which is the 
minimum weight set by the UCI 
(Union Cycliste Internationale). 
In general, most bikes weigh 
between 7 and 8 kg.

—What can you say about the 
safety of the event and the 
organisation of medical care, given 
the high injury rate in cycling?
— To  guarantee  sa fe ty ,  a 
comprehensive plan has been 
established that includes the 
Andorran Civil Protection and 
firefighters, as well as traffic 
routes. We can rest assured, as we 
have effective coordination from 
the Andorran Civil Protection 
to ensure that everything works 
properly.

—you are a professional cyclist 
with a lot of experience. What can 
you say about the development 
of cycling? has the level of cyclists 
increased?
—I have been living in Andorra 
for over 10 years, and I have 
witnessed significant growth 
in cycling tourism. In addition 
to the presence of the Tour de 
France and the Vuelta a España, 
many professional cyclists 
have chosen Andorra as their 
residence, which has contributed 
to the rise in cycling tourism. As a 
result, during the summer, there 
are more and more cyclists in the 
area.

—Do you have plans to organize 
the andorra Morabanc Clàssica 
for women?
—Yes, professional cycling, 
especially in the women’s 
c a t e g o r y ,  h a s  e v o l v e d 
significantly since I started to be 
interested in women’s cycling 
teams. Nowadays, there are 
more and more of them. There 
were almost no women’s teams, 
but now, more races are being 
organized that include categories 
for women. In Andorra, one 
of our medium-term goals is 
to incorporate women’s races 
into our schedule. However, we 
have to take it step by step and 
find a spot in the calendar that 
allows us to align the women’s 
competition with ours, so that 
we can organize both events 
simultaneously. .

el periòdic
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Dissabte 10
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Diumenge 11
F. Galeno 2

Av. Meritxell 91 
Andorra la Vella

Tel. 820107

Dilluns 12
F. del Fener

Av. Bra. Riberaygua 2 
Andorra la Vella

Tel. 861761

Dimarts 13
F. Edelweiss

C/ Bra. Riberaygua 31
Andorra la Vella

Tel. 831227

PROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ TvPROgRAMACIÓ Tv

09:00
àrea Andorra Difusió

10:00
Club Piolet

11:55
El trànsit

12:40
Mou-te

13:40
Club Piolet

13:45
Horitzons

14:10
Informatiu migdia cap de setmana

14:40
La Clau, amb David Domingo

15:00
Quixots

15:50
Informatiu migdia cap de setmana

16:50
Club Piolet

19:00
El Trànsit

19:45
Mou-te

20:40
Club Piolet

20:45
Horitzons

21:10
Informatiu vespre cap de setmana

22:00
Documental: Lluitant per la vida

22:45
La Companyia, amb Xavier Albert, 
Càpsules

01:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
gabriel Fernàndez

Club Piolet10.00

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


Trama i argument

Narrativa i estil d’escriptura

destino

«La vida és un canvi continu, 
però també és un parèntesi, 
ja que ens trobem en 
contínua evolució i cada 
parèntesi marca un moment 
necessari de reflexió» 
Beatriz Montañez

valoració

resum

Alguna vegada has pensat a 
deixar-ho tot i aïllar-te del món 
per trobar-te amb tu mateix? 
És el que va fer Montañez. 
Presentadora d’èxit en televisió, 
cansada de la fama, diners i 
vida social, un dia va fer ‘crack’ i 
va abandonar aquesta vida. Va 
decidir anar a viure a una cabana 
de pedra aïllada del món. Sense 
cap contacte amb un ésser humà 
a menys de 25 quilòmetres 
a la rodona. Història d’una 
despossessió: l’abandonament 
de si mateixa per poder retrobar-
se. Prosa poètica. Imprescindible!

títol

autor

pàgines

editorial

any

gènere

Niadela

Betriz Montañez

Errata Naturae

2021

Memòries

344

Personatges

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal

la prestatgeria Dissabte, 10 de maig del 202530

PAKO

temprado

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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